15

# Chapter 2: Threats

- Introduction to Threats
- Physical Threats
- Social Engineering Attacks
- Insider Threats
- Network-Based Threats
- Malware, Spyware and Keyloggers
- Phishing, Email and Web-Based Threats
- Zero-Day Exploits

15



 منالمهم تحديد ويخفف من التهديدات منأجل حماية أنظمة وشبكات المعلومات منالأذي.



- الكوارثالطبيعية
- انقطاعالتيار الكهربائي

# Social Engineering Attacks

- Social engineering attacks are those that exploit human psychology to trick people into revealing sensitive information or taking actions that harm information systems or networks.
- Some examples of social engineering attacks include:
  - Phishing
  - Impersonation
  - Tailgating

18

- هجماتالهندسة الاجتماعية
- هجماتالهندسة الاجتماعية هي تلك **يستغل** بشر**علم الّنفس**لخداع الناس لكّي يكشّفوا **حساس**المعلومات أو اتخاذ إجراءات من
  - شأنهاالإضرار بنظم المعلومات أو الشبكات.

تتضمن بعض الأمثلة على هجمات الهندسة

- الاجتماعيةما يلى:
  - التصيد
    - التمثيل
      - ذيل

18



## Network-Based Threats

- Network-based threats are those that exploit vulnerabilities in communication channels to attack information systems or networks.
- Some examples of network-based threats include:
  - Man-in-the-middle attacks
  - Denial of service (DoS) attacks
  - Distributed denial of service (DDoS) attacks

التهديداتالقائمة على الشبكة

- التهديدات المستندة إلى الشبكة هي تلك التي
   تستغلنقاط الضعف في
  تواصل قنوات لمهاجمة أنظمة أو
  شبكات المعلومات.
  - تتضمن بعض الأمثلة على التهديدات المستندة إلى الشبكة ما يلي:
    - ر**جلفي الوسط**الهجمات
    - الحرمانمن الخدمة (**DoS**) الهجمات
  - رفض الخدمة الموزعة (DDoS) الهجمات



- تتضمنأمثلة البرامج الضارة ما يلي:
  - الفيروسات
  - الديدان
  - حصانطروادة
  - برامجالفدية

### Spyware and Keyloggers

- Spyware is software that is designed to collect information about a user without their knowledge or consent.
- Keyloggers are a type of spyware that records every keystroke that a user makes.
- Spyware and keyloggers can be used to steal sensitive information, such as passwords, credit card numbers, and social security numbers.



برامجالتجسس و Keyloggers

- برامجالتجسس هي برامج مصممة ل **جمع** المعلوماتعن مستخدم **بدون**معرفتهم او موافقتهم.
  - كيلوغرزهي نوع من برامج التجسس **السجلات**كل ضغطة مفتاح يقوم بها المستخدم.
- يمكناستخدام برامج التجسس و keyloggers للسرقة**حساس**المعلومات ، مثل **كلمات السر**وأرقام بطاقات الائتمان و **الضمانالاجتماعي**أعداد.

# Phishing and Email Threats

- Phishing is a type of social engineering attack in which attackers send emails that appear to be from legitimate sources in order to trick recipients into revealing sensitive information, such as passwords or credit card numbers.
- Email threats are any type of malicious content that is delivered through email, such as malware, phishing attacks, or spam.



تهديداتالتصيد الاحتيالي والبريد الإلكتروني

- التصيدهو نوع من هجمات الهندسة الاجتماعيةيقوم المهاجمون بإرسالهرسائل البريدالإلكترونيالتي يبدو أنها من شرعي لخداعالمستلمين للكشف عن معلومات حساسة ،مثلكلمات السر أو أرقام بطاقات الائتمان.
- تهديدات البريد الإلكتروني هي أي نوع من أنواع المحتوى الضار الذي يتم تسليمه عبر البريد الإلكتروني ، مثل **البرمجيات الخبيثة** أو هجمات التصيد الاحتيالي أو رسائل إلكترونية مزعجة.



- تتضمنأمثلة التهديدات المستندة إلى الويب ما يلي:
  - منخلال التنزيلات
  - البرمجةالنصية عبر المواقع (XSS)
    - حقنSQL

24







• النسخالاحتياطية

**Case Studies** 

- Case studies can be a valuable tool for understanding the risks posed by threats and the effectiveness of mitigation strategies.
- Some of the most notable case studies include:
  - The Stuxnet attack
  - The WannaCry ransomware attack
  - The SolarWinds hack



28

#### دراساتالحالة

- يمكنأن تكون دراسات الحالة أداة قيمة لفهم المخاطرالتي تشكلها التهديدات و**فعالية**من استراتيجياتالتخفيف.
  - تشملبعض أبرز دراسات الحالة ما يلي:
    - هجومStuxnet
    - هجومWannaCry ransomware
      - اختراقSolarWinds

